

Moldavsko
Informace OAMP,
22. ledna 2026

Situace obyvatel Podněstří v Moldavsku

Tento dokument byl vypracován v souladu se Zprávou Agentury EU pro azyl (EUAA) o metodologii informací o zemích původu (2023)¹ v čase omezeném datem vydání na základě uznávaných a relevantních veřejně dostupných informací, případně na základě informací získaných od dalších orgánů státní správy nebo partnerských úřadů členských států Evropské unie a přidružených států, zveřejněných či získaných do vypracování tohoto dokumentu. Zdroje informací jsou v textu uvedeny ve formě poznámek a kompletního seznamu zdrojů včetně příslušných internetových odkazů. Dokument obecně popisuje určitou situaci nebo problematiku a není vyčerpávající ve vztahu k žádné konkrétní žádosti o mezinárodní ochranu. Tento dokument nevyjadřuje postoj České republiky k dané zemi nebo problematice.

Jak přistupují moldavské úřady k obyvatelům neuznané entity Podněstří? Čelí případně jakémukoliv znevýhodnění, příp. diskriminaci?

Historicky je v podněsterském regionu Moldavské republiky (dále jako Podněstří)² rozšířená praxe být držitelem cestovních dokladů více států, např. Moldavska, Ruské federace (RF), Rumunska, Ukrajiny apod.³ Podněstří je heterogenním územím rozkládajícím se mezi řekou Dněstr a ukrajinskou hranicí. Jedná se o separatistický region, jehož centrem je Tiraspol.⁴ Podle posledního sčítání v roce 2015 tvořili populaci Podněstří z 29 % Rusové, 29 % Moldavané a z 22 % Ukrajinci. Moldavsko oficiálně považuje všechny obyvatele Podněstří za své občany na základě mezinárodně uznávaných hranic, ačkoliv centrální vláda Moldavska nemá od vypuknutí konfliktu v 90. letech 20. století faktickou kontrolu nad tímto územím.⁵ Navzdory této skutečnosti ústavní a mezinárodní závazky zůstávají v platnosti, jakož i odpovědnost za ochranu práv tamních občanů.⁶ Podle zprávy Evropské komise pro rok 2025 však nadále absentuje konkrétní mechanismus Moldavska na pomoc obyvatelům Podněstří, kteří jsou vystaveni systematickému porušování lidských práv.⁷

Obyvatelé Podněstří mají možnost získat od roku 2018 občanství Moldavské republiky ve zrychleném řízení, a to pouze na základě narození na území Moldavska.⁸ Moldavské úřady také umožňují obyvatelům Podněstří nebo právním osobám získat oficiální moldavské dokumenty,

¹ EUAA, *Country of Origin Information (COI) Report Methodology*, 22. 2. 2023, [url](#)

² Podněsterský region Moldavské republiky představuje území, na kterém došlo s podporou RF k vyhlášení samostatného státu, který není mezinárodně uznáván a je pokládán za nedílnou součást Moldavské republiky, avšak moldavská státní moc zde nemůže být vykonávána. ČR, MZV, *Cestování do Podněstří*, 21. října 2021, akt. 1. 10. 2025, [url](#)

³ Ghaedi M. *What's behind Transnistria's call for Russian 'protection'?*, 3. 1. 2023, [url](#)

⁴ BBC, *Transnistria Profile*, 25. 10. 2024, [url](#)

⁵ Verseck K., *Breakaway Transnistria is Russia's stronghold in Moldova*, 28. 9. 2025, [url](#)

⁶ Promo-LEX, *Human Rights in the Transnistrian Region of the Republic of Moldova*, 2025, [url](#), s. 5

⁷ EC, *Republic of Moldova 2025 Report*, 4. 11. 2025, [url](#), s. 35

⁸ Způsobnost lze doložit na základě dokumentů o moldavském původu, předchozím moldavským občanství, případně prokázáním soužití s moldavským manželem/manželkou. Více: Moldavsko, EMG EUDOC, *Simplified Acquisition of Moldovan Citizenship: What You Need to Know*, n.d., [url](#)

přičemž v případě řidičského průkazu je třeba podstoupit zkoušku.⁹ Po zavedení bezvízového styku Moldavska se zeměmi schengenského prostoru v roce 2014 se zvýšil zájem o moldavský cestovní doklad, resp. moldavské občanství mezi obyvateli Podněstří.¹⁰ Podle oficiálních dat Moldavska bylo k 30. červnu 2025 v Podněstří evidováno 375 044 osob, z nichž 347 161 mělo moldavské občanství a 7 557 bylo občany jiných států. Z osob s moldavským občanstvím bylo 232 669 držitelů platných cestovních dokladů Moldavska.¹¹ Od zjednodušení nabývání občanství Moldavské republiky od dubna 2018 do 30. června 2025 bylo tak na základě této právní úpravy 43 505 osob uznáno za občany Moldavské republiky. Podle údajů k 31. prosinci 2025 počet obyvatel v Podněstří dále poklesl na 364 885, přičemž počet osob s moldavským občanstvím naopak stoupl na 356 833. Výrazně stoupl především počet držitelů moldavských cestovních dokladů, a to na 337 516. Vedle toho 298 851 osob bylo držiteli moldavských občanských průkazů.¹² Dlouhodobým cílem Moldavské republiky je usnadnění opětovného začlenění tzv. „obyvatel levého břehu řeky Dněstru“ do moldavského právního rámce a zajištění jejich přístupu k veřejným službám a celkové zaručení základních práv, včetně čerpání benefitů plynoucích ze statusu Moldavska jako kandidátské země Evropské unie.¹³

Pokud jde o dokumenty vydávané podněsterskými úřady, nejsou moldavskými úřady uznávány při vjezdu/výjezdu do/z Moldavska.¹⁴ Nadále jsou také evidovány problémy u dětí bez rodičovské péče, kterých bylo dle zprávy neziskové organizace Promo-Lex k lednu 2024 celkem 2 742 a jež s ohledem na absenci dokladů či registrace nemohly obdržet moldavské doklady.¹⁵ Situaci zjednodušila novela zákona o občanství v roce 2024, odkdy se právo na moldavské občanství vztahuje na všechny nově narozené děti na území bez ohledu na občanství rodičů.¹⁶ Dle moldavské Agentury pro veřejné služby se díky tomu podařilo zajistit registraci dětí bez dokladů.¹⁷

Oslovený zdroj z neziskové organizace uvedl, že pokud mají obyvatelé Podněstří moldavské občanství a potřebují si cokoli vyřídit, např. dokumenty o narození/úmrtí apod., jedou do

⁹ Government Republic of Moldova, *356,833 residents of the Transnistrian region hold the citizenship of the Republic of Moldova*, 21. 1. 2025, [url](#); M1, *Moldova implements new license rules for Transnistrian drivers*, 28. 1. 2025, [url](#)

¹⁰ Paukov, I., „*Nam už pozdno bojaťsja*“. *Moldova i god vojny u jeho poroga*, 24. 2. 2023, [url](#)

¹¹ Podněstří uvádí vyšší počet obyvatel, a to konkrétně 455 741 k lednu roku 2024. *Novosti Pridněstří, V prošlom godu v Pridněstrovji na svět pojavilis počti 2,6 tysjači malyšej*, 28. března 2024, [url](#); Moldavsko, Government Republic of Moldova, *347,161 residents of the Transnistrian region hold citizenship of the Republic of Moldova*, 16. 7. 2025, [url](#)

¹² Moldavsko, Government Republic of Moldova, *356,833 residents of the Transnistrian region hold the citizenship of the Republic of Moldova*, 21. 1. 2025, [url](#)

¹³ Podněstří uvádí vyšší počet obyvatel, a to konkrétně 455 741 k lednu roku 2024. *Novosti Pridněstří, V prošlom godu v Pridněstrovji na svět pojavilis počti 2,6 tysjači malyšej*, 28. března 2024, [url](#); Moldavsko, Government Republic of Moldova, *347,161 residents of the Transnistrian region hold citizenship of the Republic of Moldova*, 16. 7. 2025, [url](#); Moldavsko, Government Republic of Moldova, *356,833 residents of the Transnistrian region hold the citizenship of the Republic of Moldova*, 21. 1. 2025, [url](#)

¹⁴ Gorčak O., „*Pridněstrovskij pasport — ne osnovanije dlja vjezda v Moldovu. Pogranpolicija o slučaje s glavoj suda Tiraspolja*“, 23. 1. 2024, [url](#)

¹⁵ Promo-LEX, *Human Rights in the Transnistrian Region of the Republik of Moldova*, 2025, [url](#), s 10

¹⁶ European Pravda, *Parlament Moldovy podderžal predostavlenije graždanstva vsem děťam, rožděnnym v straně*, 8. 6. 2023, [url](#)

¹⁷ Government Republic of Moldova, *356,833 residents of the Transnistrian region hold the citizenship of the Republic of Moldova*, 21. 1. 2025, [url](#)

Kišiněva. Potenciální problém může představovat pouze znalost ruského jazyka, neboť, ač v praxi v zemi existuje pasivní bilingvismus i na úřadech (komunikace v ruštině, odpovědi v rumunštině a naopak), většinová podněsterská populace je převážně limitována neznalostí rumunštiny. Nicméně v těchto případech poskytuje asistenci mise Organizace pro bezpečnost a spolupráci v Evropě (OBSE), příp. spolupracující nezisková organizace přímo v Kišiněvě, resp. v Podněstří, které při styku obyvatel Podněstří s moldavskými úřady nabízí mimo jiné poradenství, včetně právního.¹⁸

Jaká je situace v oblasti volného pohybu obyvatel Podněstří?

Moldavští občané mohou volně cestovat do zemí schengenského prostoru od dubna 2014, přičemž obyvatelé Podněstří mohou od roku 2018 získat rovněž neutrální poznávací značky pro použití na mezinárodních silnicích.¹⁹ Pohyb přes faktickou hranici mezi Podněstřím a Moldavskem probíhá přes tzv. kontrolní stanoviště s případnými náhodnými kontrolami.²⁰ Oslovená organizace uvedla, že pohyb běžných osob ve směru do Moldavska probíhá bez omezení, při cestách do Podněstří je nutné deklarovat cíl cesty, místo a rozsah pobytu.²¹ Podle veřejně dostupných zdrojů existuje mezi oběma územími relativně svobodný pohyb osob (např. autobusy) i zboží, kdy např. podněsterské podniky mohou působit na území kontrolovaném centrální vládou v Kišiněvě. Týdeník Economist uvedl v roce 2024, že „Každý večer auta přibližně 15 000 Podněsterců, kteří dojíždí za prací do Kišiněva, stojí ve frontách při návratu domů.“²² Situaci komplikují sítě kontrolních stanovišť, kde a od roku 2024 podněsterské orgány vybírají poplatek u vozidel nad 18 tun.²³

Zpráva Promo-Lex uvádí, že nezákonné akce podněsterských orgánů se zintenzivnily po 1. lednu 2024, kdy vešel v platnost nový celní zákon Moldavské republiky. Jeho přijetí mělo za cíl usnadnit hospodářskou reintegraci Podněstří do právního rámce Moldavska tím, že hospodářské subjekty Podněstří jsou nyní povinny odvádět daň jako ostatní subjekty v Moldavsku. Recipročně přijalo Podněstří změnu vlastního celního kodexu, kterým byl zrušen např. zvláštní režim pro zemědělce v okrese Dubăsari.²⁴

Podle zprávy Promo-LEX jsou nadále využívány zvýšené restriktce z doby pandemie, kdy byl omezen pohyb 50 000 obyvatel v 11 lokalitách v rámci bezpečnostní zóny. Zatímco v říjnu 2023 bylo takových překážek 51, v roce 2024 se jejich počet zvýšil na 53, včetně stacionárních/mobilních stanovišť, modulů a betonových bloků.²⁵ V důsledku ruské invaze na

¹⁸ Výzkumný rozhovor se zástupcem neziskové organizace byl proveden dne 14. listopadu 2023. Nezisková organizace v zemi působila v několika projektech včetně projektů v Podněstří a oblasti národnostních menšin. Organizace si nepřeje být identifikována. Nezisková organizace, výzkumný rozhovor, 14. listopadu 2023.

¹⁹ Freedom House, *Freedom in the World 2024 – Transnistria*, 2024, [url](#)

²⁰ Viz např. Kanada, Government of Canada, *Moldova travel advice*, akt. 15. 12. 2025 14:10, [url](#); USDOS – OSAC, *Moldova Country Security Report*, 20. 10. 2025, [url](#)

²¹ Nezisková organizace, výzkumný rozhovor, 14. listopadu 2023

²² Economist, *The tiny statelet of Transnistria is squeezed on all sides*, 13. 6. 2024, [url](#)

²³ Economist, *The tiny statelet of Transnistria is squeezed on all sides*, 13. 6. 2024, [url](#); Balachova V., *Kišiněv vydal bolěje než 560 diplomov nějutrál'nogo obrazca vypusknikam iz Pridněstrovja*, 26. 8. 2023, [url](#); JAMNews, *Can Transnistria be reintegrated with Moldova?*, 2. 3. 2023, [url](#); Promo-LEX, *Human Rights in the Transnistrian Region of the Republik of Moldova*, 2025, [url](#), s. 39

²⁴ Promo-LEX, *Human Rights in the Transnistrian Region of the Republik of Moldova*, 2025, [url](#), s. 35

²⁵ Promo-LEX, *Human Rights in the Transnistrian Region of the Republik of Moldova*, 2025, [url](#), s. 41

Ukrajinu a následnému uzavření kontrolních stanovišť pro pohyb osob a zboží mezi Podněstřím a Ukrajinou zůstává případný pohyb osob i zboží omezen pouze přes území kontrolované centrální moldavskou vládou, např. v případě letecké dopravy na mezinárodní letiště v Kišiněvě.²⁶

Jaká je ekonomická situace osob z Podněstří, včetně přístupu na pracovní trh? Jaký je přístup na trh práce v Podněstří?

Historicky se region Podněstří vyznačoval vysokou mírou industrializace, urbanizace a velkým podílem investic oproti zbytku spíše zemědělského Moldavska.²⁷ Ekonomika Podněstří je závislá na remitencích, kdy ekonomicky aktivní generace odjíždí pracovat do zahraničí, zejm. EU (Itálie, Německo apod.) a RF, ač její význam je v tomto směru postupně upozaděn, a v regionu zůstává především nejmladší nebo výrazně starší generace osob.²⁸ Region má rovněž vlastní měnu, jíž je podněsterský rubl, napojený na ruský bankovní systém.²⁹ Ekonomika je prolnta s podnikem Šeriff ovládaným oligarchickou skupinou kolem bývalého důstojníka KGB Viktora Gushana, který de facto monopolizoval důležité oblasti tamějšího hospodářství. Financování regionu bylo také až do konce roku 2024 zajišťováno ruskými dodávkami plynu. Za plyn platila moldavská společnost Moldovagaz. Ten byl využíván k výrobě elektřiny v Podněstří v elektrárně Cuciurgan na hranicích s Ukrajinou, kterou Podněstří následně prodávalo zpět Moldavsku. Podněstří dlouhodobě vyváželo ocelové a kovové výrobky, textil a zemědělské produkty téměř výhradně do zemí Evropské unie s povinností registrace u celních orgánů v Moldavsku.³⁰

Přístup obyvatel Podněstří ke službám (sociální, zdravotní péče, vzdělávání apod.) nebo na pracovní trh v Moldavsku byl podle osloveného zdroje ovlivňován kapacitami služeb, případně jejich nízkou úrovní. Ačkoliv pro ruskojazyčné obyvatelstvo Podněstří mohlo být problematické najít v rumunskojazyčných oblastech dobře placenou práci, podle jejich zkušeností existuje mnoho případů obyvatel Podněstří, kteří v minulosti odešli z Podněstří, naučili se základy rumunštiny a normálně pracují v Moldavsku na nejrůznějších pozicích.³¹ Situaci výrazně ovlivnila ruská invaze na Ukrajinu, kdy došlo ke snížení podněsterského ekonomického výkonu v důsledku nedostatku elektřiny, sporů o zemní plyn, sankcím vůči RF a v neposlední řadě zavedením doposud neuplatňovaných cel na podněsterským podniky.³²

²⁶ Od léta 2022 musí například představitelé Podněstří ohlásit svoji pracovní cestu přes letiště v Kišiněvu s časovým předstihem a získat od moldavských úřadů povolení. Nařízení se nevztahuje na běžné podněsterské obyvatele a na tzv. osobní cesty. Necsutu M., *Moldova Bans Work Trips by Officials from Breakaway Transnistria*, 12. 8. 2022, [url](#); Economist, *The tiny statelet of Transnistria is squeezed on all sides*, 13. 6. 2024, [url](#)

²⁷ Nezisková organizace, výzkumný rozhovor, 14. listopadu 2023; CRC, *Moldova: An Overview*, 26. 11. 2024, [url](#)
²⁸ ABC Radio National, *Moldova and Transnistria—the uncomfortable bedfellows on Ukraine's border*, 11. 6. 2023, [url](#); Necsutu M., *Moldova's Banks Stop Money Transfers from Russia*, 6. 9. 2024, [url](#)

²⁹ BBC, *Transnistria profile*, 25. 10. 2024, [url](#); Verseck K., *Breakaway Transnistria is Russia's stronghold in Moldova*, 28. 9. 2025, [url](#)

³⁰ Verseck K., *Breakaway Transnistria is Russia's stronghold in Moldova*, 28. 9. 2025, [url](#); Economist, *The tiny statelet of Transnistria is squeezed on all sides*, 13. 6. 2024, [url](#)

³¹ Nezisková organizace, výzkumný rozhovor, 14. listopadu 2023

³² Verseck K., *Breakaway Transnistria is Russia's stronghold in Moldova*, 28. 9. 2025, [url](#); Necsutu M., *Moldova Tells Companies in Breakaway Transnistria: Time to Pay Taxes*, 5. 1. 2024, [url](#)

Nejhůře na ekonomiku Moldavska dopadlo ukončení dodávek ruského plynu na konci roku 2024, což vyvolalo v zemi výpadek dodávek tepla a energetické energie. V důsledku této krize bylo až 51 000 domácností bez plynu, přičemž HDP mělo jen za prvních deset měsíců roku 2025 klesnout až o 23 %, průmyslová produkce o 33 % a export o 42 %.³³ Poskytnutí nutných dodávek plynu z evropského trhu, hrazeného RF formou úvěrů, sice zajistilo nutné dodávky, avšak za cenu zvýšení tarifů a dlouhodobé nestability. Kromě toho region čelí nedostatku pracovních sil způsobeným exodem obyvatelstva, dále fiskální krizi.³⁴ Podněstří v roce 2025 odmítlo pomoc EU ve výši 60 mil., neboť ta byla podmíněna demokratickými reformami a zlepšením stavem lidských práv.³⁵ Přestože nejsou veřejně dostupné statistiky zaměstnanosti v Podněstří, na základě dostupných zdrojů lze hodnotit trh práce v Podněstří jako výrazně oslabený strukturální ekonomickou krizí, která vedla k zastavení nebo omezení výroby a následnému propouštění pracovníků. Provoz pozastavily rovněž ocelárny MSW, které zaměstnávaly přes 2 000 osob. Podle Rozvojového programu OSN (UNDP) se tak hospodářská situace v regionu nadále zhoršuje.³⁶ Toto potvrzuje i think tank Carnegie Russia Euroasia Center, podle něhož má Podněstří v důsledku energetických krizí silně podlomený průmysl, který v minulosti spoléhal na levný dovoz plynu z RF. Aktuální situaci je podle něj rovněž strategickou příležitostí pro Moldavsko k další reintegraci regionu, kterou když nevyužije, bude další úsilí náročnější.³⁷ Nicméně podle prezidentky Maia Sandu je řešení situace v regionu nemožné, dokud v něm zůstávají přítomné ruské ozbrojené síly.³⁸

³³ Tanas A., *Separatist Moldovan region facing crisis without Russian gas, minister says*, in: Reuters, 18. 6. 2025 10:47, [url](#); IPN, *State of emergency extended by one month on the left bank of the Dniester*, 9. 1. 2025, [url](#)

³⁴ M1, *Tiraspol regime admits transnistrian region's economy hit hard by energy crisis and staff exodus*, 26. 7. 2025, [url](#); Kovalenko N., *On borrowed time*, 24. 12. 2025, [url](#)

³⁵ Kovalenko N., *On borrowed time*, 24. 12. 2025, [url](#)

³⁶ UNDP, *EU Confidence Building Measures Programme*, 13. 10. 2025, [url](#)

³⁷ Cheban E., *Moldova's Window to Reintegrate Breakaway Transnistria Is Closing*, 30. 10. 2025, [url](#)

³⁸ M1, *Tiraspol regime admits transnistrian region's economy hit hard by energy crisis and staff exodus*, 26. 7. 2025, [url](#)

Zdroje

ABC Radio National, *Moldova and Transnistria—the uncomfortable bedfellows on Ukraine's border* [Moldavsko – Podněstří: Nesví spolunocležníci na ukrajinských hranicích], ABC.net, 11. červen 2023, <https://www.abc.net.au/listen/programs/rearvision/rear-vision/102402540>, přístup 5. prosince 2024

Balachova V., *Kišinev vydal bolěje než 560 diplomov nějutrálnogo obrazca vypusknikam iz Pridněstrovja* [Kišinev vydal více než 560 neutrálních dokumentů o ukončeném vzdělávání v Podněstří], in: Newsmaker.md, 26. 8. 2023, <https://newsmaker.md/ru/kishinev-vydal-bolee-560-diplomov-neyutralnogo-obraztsa-vypusknikam-iz-pridnestrovya>; přístup 21. ledna 2026

BBC, *Transnistria Profile* [Profil Podněstří], 25. 10. 2024, <https://www.bbc.com/news/world-europe-18284837>, přístup 21. ledna 2026

Congressional Research Service (CRS) [Výzkumná služba Kongresu Spojených států], *Moldova: An Overview* [Moldavsko – přehled], 26. 11. 2024, https://www.everycrsreport.com/files/2024-11-26_IF10894_5b3042faaa4e148b02af9a447ef4bbe93bfe335f.pdf, přístup 21. ledna 2026

Česká republika (ČR), Ministerstvo zahraničních věcí (MZV), *Cestování do podněsterského regionu Moldavské republiky*, akt. 1. 10. 2025 15:07, https://mzv.gov.cz/chisinau/cz/informace_pro_cesty_a_pobyty_konzularni/cestujeme_do_moldavska/cestovani_do_podnestri.html, přístup 21. ledna 2026

Economist, *The tiny statelet of Transnistria is squeezed on all sides* [Malý státeček Podněstří je ze všech stran obklíčen], 13. 6. 2024, <https://www.economist.com/europe/2024/06/13/the-tiny-statelet-of-transnistria-is-squeezed-on-all-sides>, přístup 21. ledna 2026

European Pravda, *Parlament Moldovy podderžal predostavlenije graždanstva vsem děťam, rožděnnym v straně* [Parlament Moldovy podpořil poskytnutí občanství všem dětem narozeným v zemi], 8. 6. 2023, <https://www.eurointegration.com.ua/rus/news/2023/06/8/7163322/>, přístup 21. ledna 2026

Evropská komise (EC), *Republic of Moldova 2025 Report* [Zpráva Evropské komise pro rok 2025 – Moldavsko], 4. 11. 2025, https://enlargement.ec.europa.eu/document/download/23fa6af0-89b3-4532-a3d9-d1638727d14c_en?filename=moldova-report-2025.pdf, přístup 21. ledna 2026

Freedom House, *Freedom in the World 2024 – Transnistria* [Svoboda ve světě 2024 – Podněstří], 2024, <https://freedomhouse.org/country/transnistria/freedom-world/2024>, přístup 21. ledna 2026

Ghaedi M. *What's behind Transnistria's call for Russian 'protection'?* [Co se skrývá za žádostí Podněstří o ruskou „ochranu“?], in: DW.com 3. 1. 2023, <https://www.dw.com/en/whats-behind-transnistrias-call-for-russian-protection/a-68410601>, přístup 21. ledna 2026

Gorčak O., *„Pridněstrovskij pasport — ne osnovanije dlja vjezda v Moldovu. Pogranpolicija o slučaje s glavoy suda Tiraspolja“* [Podněsterský pas: Není oprávněním pro vjezd do Moldavska. Pohraniční policie k případu s hlavním soudcem tiraspolského soudu], in: Newsmaker.md, 23. 1. 2024, <https://newsmaker.md/ru/razreshat-vezd-v-moldovu-ne-budut-na-osnovanii-pridnestrovskogo-pasporta-pogranpolitsiya-o-sluhae-s-glavoy-suda-tiraspolja>, přístup 21. ledna 2026

Cheban E., *Moldova's Window to Reintegrate Breakaway Transnistria Is Closing* [Prostor pro Moldavsko k opětovnému začlenění odtržené Podněstří se zavírá], in: Carnegieendowment.org, 30. 10. 2025, <https://carnegieendowment.org/russia-eurasia/politika/2025/10/moldova-transnistria-crisis?lang=en>, přístup 21. ledna 2026

IPN, *State of emergency extended by one month on the left bank of the Dniester* [Stav nouze prodloužen o jeden měsíc na levém břehu Dněstru], 9. 1. 2025 16:40, https://www.old.ipn.md/en/state-of-emergency-extended-by-one-month-on-the-left-7966_1110683.html, přístup 21. ledna 2026

JAMNews, *Can Transnistria be reintegrated with Moldova? How it might work* [Je možné znovu začlenit Podněstří do Moldavska? Jak by to mohlo fungovat], 2. 3. 2023, <https://jam-news.net/reintegration-of-transnistria/>; přístup 21. ledna 2026

Kanada, Government of Canada, *Moldova travel advice* [Cestovní doporučení pro Moldavsko], posl. akt. 15. 12. 2025 14:10, <https://travel.gc.ca/destinations/moldova>, přístup 21. ledna 2026

Kovalenko N., *On borrowed time: How Transnistria is coping without the transit of Russian gas via Ukraine* [Na vypůjčený čas: Jak se Podněstří vyrovnává s absencí tranzitu ruského plynu přes Ukrajinu], in: Novayagazeta.eu, 24. 12. 2025 01:25, <https://novayagazeta.eu/articles/2025/12/24/on-borrowed-time-en>, přístup 21. ledna 2026

M1 Moldova (M1),

Moldova implements new license rules for Transnistrian drivers [Moldavsko zavádí nová pravidla pro řidičské průkazy pro řidiče z Podněstří], 28. 1. 2025 11:57, <https://moldova1.md/p/43100>, přístup 21. ledna 2026

Tiraspol regime admits transnistrian region's economy hit hard by energy crisis and staff exodus [Režim v Tiraspolu přiznává, že ekonomika Podněsterska byla tvrdě zasažena energetickou krizí a odchodem zaměstnanců], 26. 7. 2025, <https://moldova1.md/p/53815/tiraspol-regime-admits-transnistrian-region-s-economy-hit-hard-by-energy-crisis-and-staff-exodus>, přístup 21. ledna 2026

Moldavsko, Government Republic of Moldova,

347,161 residents of the Transnistrian region hold citizenship of the Republic of Moldova [347 161 obyvatel Podněsterské oblasti má občanství Moldavské republiky], 16. 7. 2025, <https://gov.md/en/communicate-de-pres-a-bpr/347161-residents-transnistrian-region-hold-citizenship-republic-moldova>, přístup 21. ledna 2026

356,833 residents of the Transnistrian region hold the citizenship of the Republic of Moldova [356 833 obyvatel Podněsterské oblasti má občanství Moldavské republiky], 21. 1. 2025, <https://gov.md/en/communicate-de-pres-a-bpr/356833-residents-transnistrian-region-hold-citizenship-republic-moldova>, přístup 22. ledna 2026

EMG EUDOC, *Simplified Acquisition of Moldovan Citizenship: What You Need to Know*, n.d., <https://moldovacitizenship.md/en/moldovan-citizenship-simplified-process>, přístup 22. ledna 2026

Necsutu M., *Moldova Bans Work Trips by Officials from Breakaway Transnistria* [Moldavsko zakazuje služební cesty úředníků z odtržené Podněstří], in: Balkaninsight.com, 12. 8. 2022, <https://balkaninsight.com/2022/08/12/moldova-bans-work-trips-by-officials-from-breakaway-transnistria/>, přístup 21. ledna 2026

Necsutu M., *Moldova Tells Companies in Breakaway Transnistria: Time to Pay Taxes* [Moldavsko vyzývá společnosti v odtržené Podněstří: Je čas platit daně], in: Balkaninsight.com, <https://balkaninsight.com/2024/01/05/moldova-tells-companies-in-breakaway-transnistria-time-to-pay-taxes/>, přístup 21. ledna 2026

Necsutu M., *Moldova's Banks Stop Money Transfers from Russia* [Moldavské banky zastavily převody peněz z Ruska], in: Balkaninsight.com, 6. 9. 2024, <https://balkaninsight.com/2022/08/12/moldova-bans-work-trips-by-officials-from-breakaway-transnistria/>, přístup 21. ledna 2026

Nezisková organizace, výzkumný rozhovor, 14. listopadu 2023

Novosti Pridněstří, *V prošlom godu v Pridněstrovji na svět pojavilis počti 2,6 tysjači malyšej* [Loni se v Podněstří narodilo téměř 2,6 tisíce dětí], 28. března 2024 15:27, <https://novostipmr.com/ru/news/24-03-28/v-proshlom-godu-v-pridnestrove-na-svet-poyavilis-pochti-26>, přístup dne 21. ledna 2026

Paukov, I., „*Nam už pozdno bojaťsja*“. *Moldova i god vojny u jeho poroga* [Už je pozdě se bát“. Moldavsko a rok války u jeho prahu], in: Rádio Svobodná Evropa / Rádio Svoboda, 24. 2. 2023, <https://www.svoboda.org/a/nam-uzhe-pozdno-boyatsya-moldova-i-god-voyny-u-ee-poroga/32286422.html>, přístup 21. ledna 2026

Promo-LEX, *Human Rights in the Transnistrian Region of the Republik of Moldova* [Lidská práva v Podněsterské oblasti Moldavské republiky], 2025, https://promolex.md/wp-content/uploads/2025/02/report-%D7%80-human-rights-in-the-transnistrian-region_2024.pdf?utm, přístup 21. ledna 2026

Tanas A., *Separatist Moldovan region facing crisis without Russian gas, minister says* [Separatistická moldavská oblast čelí krizi bez ruského plynu, říká ministr], in: Reuters, 18. 6. 2025 10:47, <https://www.reuters.com/business/energy/separatist-moldovan-region-facing-crisis-without-russian-gas-minister-says-2025-06-18/>, přístup 21. ledna 2026

U.S. Department of State's Overseas Security Advisory Council (USDOS – OSAC) [Poradní výbor pro bezpečnost v zahraničí Ministerstva zahraničních věcí USA], *Moldova Country Security Report* [Zpráva o bezpečnosti Moldavska], 20. 10. 2025, <https://www.osac.gov/Content/Report/4676cdd7-df8a-4386-adb6-1cf4094a4247>, přístup 21. ledna 2026

United Nations Development Programme (UNDP) [Rozvojový program OSN], *EU Confidence Building Measures Programme – Phase VI: Project Document Revision* [Program EU pro opatření na budování důvěry – fáze VI: revize projektového dokumentu], 13. 10. 2025, https://www.undp.org/sites/g/files/zskgke326/files/2025-11/cbm6-project-document_undp-final.docx.pdf, přístup 21. ledna 2026

Verseck K., *Breakaway Transnistria is Russia's stronghold in Moldova* [Održené Podněstří je ruskou pevností v Moldavsku], 28. 9. 2025, <https://www.dw.com/en/breakaway-transnistria-is-russias-stronghold-in-moldova/a-74159854>, přístup 21. ledna 2026

Verseck K., *Breakaway Transnistria is Russia's stronghold in Moldova* [Održené Podněstří je ruskou pevností v Moldavsku], in: DW.com, 28. 9. 2025, <https://www.dw.com/en/breakaway-transnistria-is-russias-stronghold-in-moldova/a-74159854>, přístup 21. ledna 2026